
گزارش »آرمان ملی« از تحولات قاره سبز

روسیه و اروپا در یک قدمی جنگ بزرگ
آرمان ملی- گروه سیاسی: تحولات اروپا بعد از جنگ 
اوکراین با تغییرات زیادی روبه رو بود و از همان روز اول همه 
گمانه زنی ها نشان می داد که در ادامه جنگ از کی یف عبور 
خواهد کرد و همه قاره سبز را در خود غرق می کند. تئوری ای 
کنش های مسئولان کشورهای درگیر  که حالا با توجه به وا
مانند روسیه، آلمان، فرانسه و البته انگلیس هر روز به 
واقعیت نزدیک تر می شود. رفتارها و تحرکات اوکراینی ها در 
هفته های اخیر وارد فاز جدیدی شده و مشاهده می کنیم 
که حملات به روسیه را افزایش داده است و همچنین باید به 
کمک های نظامی که در اوکراین مشاهده شده اشاره کنیم. 
همه می دانند که اوکراین بدون حمایت آمریکا و اروپا کاری 
گر  از پیش نمی برد و همچنین اروپایی ها هم می دانند که ا
ارتش روسیه از اوکراین عبور کند و با توجه به متحدانی که 
در این قاره دارد، فضا را به نفع خود تغییر خواهد داد. ترسی 
که باعث حمایت اروپایی ها از دولت اوکراین است. حمایتی 
که تا حدی پاسخگو بوده ولی اینکه در آینده چه خواهد شد 
در هاله ای از ابهام قرار دارد. در ادامه این گزارش به آخرین 

تحولات قاره سبز اشاره خواهیم کرد.
   درگیری با آلمان؟

ویاچسلاو وولودین، رئیس دومای روسیه گفت: »ما 
می دانیم که دولت آلمان قصد دارد تولید موشک را در 
، آلمان به طور فزآینده ای به  اوکراین آغاز کند. با این کار
اقدام نظامی علیه روسیه کشیده می شود. شما خودتان 
می دانید که این امر ممکن است به چه چیزی منجر شود.« 
کم امروزی آلمان  به گفته رئیس دومای روسیه، روسای حا
در حال ایجاد پیش شرط هایی برای وخیم ترکردن اوضاع و 
تحریک درگیری ها بین کشورها هستند. او در همین مورد 
خاطرنشان کرد: »اینکه مردم آلمان این را می خواهند 
گر این  یا نه، یک سوال است. ما آن را نمی خواهیم. اما ا
اتفاق بیفتد، ما آماده ایم. وضعیتی که در آن کسانی که برای 
آزادسازی جهان از جمله آلمانی ها قربانی نازیسم شدند، 
امروز به فراموشی سپرده می شوند، غیر قابل قبول است.«

   بی اعتمادی به آمریکا
 فیونا هیل، مشاور دفاعی دولت انگلیس و یکی از 3 
کشور ادعا  نویسنده سند بررسی دفاعی راهبردی این 
کرد: روسیه با انگلیس وارد جنگ شده، آمریکا دیگر یک 
متحد قابل اعتماد برای کشورش نیست و لندن باید برای 
انعطاف پذیرتر  و  منسجم تر  تهدیدات،  به  پاسخ دادن 
شود. او در همین مورد ادامه داد: »روسیه وارد جنگ با ما 
شده است. ما قبلا نیز گفته بودیم که پوتین به غرب اعلام 
جنگ کرده است. در آن زمان کارشناسان دیگر با این 
حرف مخالفت کردند اما رخدادها نشان دادند که او این 
کار کرده و ما توجهی به آن نداشته ایم. از دید رئیس جمهور 
روسیه جنگ در اوکراین بخشی از یک جنگ نیابتی با 
کره شمالی و  ایالات متحده بوده و به این شیوه چین، 
ایران را متقاعده به پیوستن به این جنگ کرده است.« او 
درباره سیاست های دولت دونالد ترامپ نیز اضافه کرد: 
کنون از روابط با آمریکا  »پوتین معتقد است که اوکراین ا
کنار گذاشته شده است. ترامپ واقعا به دنبال برقرارکردن 
گانه با پوتین با هدف انعقاد توافقات در حوزه  روابطی جدا
که اطرافیان آنها را احتمالا  کنترل تسلیحات و تجارتی 
ثروتمندتر کند، است هر چند که پوتین دیگر بیش از این 
نیازی به ثروتمندترشدن ندارد. بریتانیا مجبور به مدیریت 
کردن هم پیمان شماره یک خود است و چالشش در این 
کنش شدید نشان ندهد چون خواستار قطع  است که وا

روابط نیست.«
   سرنگونی سوخو-۳۵ 

روز گذشته ارتش اوکراین ادعا کرد که نیروهای هوایی 
اوکراین یک فروند جنگنده سوخو-3۵ روسیه را سرنگون 
کرده اند. ارتش اوکراین با انتشار پیامی در پیام رسان تلگرام 
مدعی شد: »در نتیجه یک عملیات موفقیت آمیز نیروی 
هوایی در مسیر کورسک، یک فروند جنگنده سوخو-3۵ 
روسیه سرنگون شد.« همچنین نیروهای روسی هنوز در 
این مورد اظهارنظری نکرده اند و خبرگزاری رویترز نتوانست 

به طور مستقل این گزارش را تأیید کند. 
   عملیات تارعنکبوت

هفته گذشته چند پهپاد اوکراینی پایگاه هوای روسیه 
را در سیبری را مورد هدف قرار دادند. ولودیمیر زلنسکی، 
با  اختصاصی  مصاحبه ای  در  اوکراین  رئیس جمهور 
کامیون چیزی  رانندگان  که  نیوز اظهارکرد  ای بی سی 
نمی دانستند  رانندگان  گفت:  زلنسکی  نمی دانستند. 
اتاق های سیار و سایر تجهیزاتی که حمل می کردند، به طور 
مخفیانه مجهز به پهپادهایی بودند که به فرودگاه های 
روسیه حمله کردند و به میلیاردها دلار سخت افزار نظامی، 
آسیب زدند. اوکراین ادعا کرده است در این حملات به 
بیش از ۴۰ بمب افکن روسی آسیب رسانده است که معادل 
حدود یک سوم ناوگان بمب افکن های استراتژیک این 
کشور به شمار می آید. او  بیان کرد: »سرویس های مخفی 
این کشور تنها از سلاح های خودمان استفاده کرده و 
تجهیزاتی را که از زرادخانه یک متحد می آید، استفاده 
نکردند. من کاملا می خواستم که فقط از آنچه خودمان 
تولید می کنیم، استفاده کنیم و این تفکیک کاملا واضح 

باشد«.
   آژانس در تسخیر غربی ها

در سوی دیگر آلکسی لیخاچف، مدیرعامل شرکت دولتی 
هسته ای روس اتم، گفت: »روابط با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به دلیل وجود نشانه هایی از استانداردهای 
دوگانه در گزارش های آژانس بدون تنش نبوده است. 
مسلما باید بگویم که روابط ما با آژانس به طور کلی، هموار 
نیست. اغلب شاهد استانداردهای دوگانه در برخی اسناد 
آژانس و چندین جناح در این نهاد هستیم. نگرانی های 
اصلی مربوط به عملکرد شورای حکام آژانس است، جایی 
که تنها نمایندگان دو کشور اروپایی مجارستان و سوئیس 
به همراه رافائل گروسی، مدیرکل آژانس در مورد مسائل 
امنیت زیرساخت های هسته ای دیدگاه های بی طرفانه 
کثریت  ارائه می دهند. با شورای حکامی روبه رو هستیم که ا
قاطع آن، یعنی تقریبا ۱۰۰ درصد در اختیار غرب جمعی 
ح می شود.  است و نظرات کاملا متفاوتی در آن جا مطر

مشکل دقیقا همین جاست.«

آرمان ملی- حمید شجاعی: خانه اندیشمندان علوم 
انسانی محلی برای حضور اساتید، اندیشمندان و برگزاری 
محافل علمی، سمینارها و رویدادها و همچنین تقدیر از 
اساتید و اندیشمندان حوزه علوم انسانی بوده و همواره 
شاهد تولید علم و تبادل آراء و نظرات در حوزه های مختلف 
علمی و پژوهشی در این مکان بوده ایم. چنانکه همه اساتید 
و اندیشمندان وجود چنین مکانی را برای گردهمایی ها و 
برگزاری همایش ها و رویداد های علمی امری مبارک تلقی 
کرده اند. این در حالی است که طی 2 سال گذشته شهرداری 
تهران بارها نسبت به تخلیه این مکان اقدام کرده و هر زمان 
بنا به دلایلی از این اقدام دست کشیده است. جالب اینکه 
ادله چندان منطقی نیز برای تخلیه خانه اندیشمندان علوم 
انسانی مطرح نمی کنند و صرفا به این نکته که این مکان از آن 

شهرداری است به دنبال اهداف خود هستند. 
حال اینکه این پرسش از مدیران شهری تهران مطرح است 
ک در اقصی نقاط شهر تهران  که چرا با وجود بسیاری از املا
شهرداری به دنبال تخلیه ملک خانه اندیشمندان است؟ 
گر نخواهیم مدیران شهری تهران را در تقابل با  جالب اینکه ا
نهاد علم تلقی کنیم باید به این نکته برسیم که مدیران شهری 
باید نگاه مثبتی به خانه اندیشمندان داشته و اتفاقات علمی 
که در این مرکز می افتد را به فال نیک بگیرند نه اینکه با رویکرد 
واپسگرایانه به دنبال تعطیلی این خانه باشند تا در آن فعالیت 

دیگری را پایه ریزی کنند. 
این نوع رویکرد و نگرش مدیران شهری صرفا اذهان را به 
سمت و سوی یک تفکر سوق می دهد و آن هم داشتن نگاه 
گر اینگونه باشد نیز از اساس  سیاسی به خانه اندیشمندان که ا
و بنیان غلط و بی پایه است. چرا که خانه اندیشمندان یک 
خ  مرکز کاملا علمی است و هیچگونه فرآیند سیاسی در آن ر
نمی دهد که نگاه سیاسی نسبت به آن نیز وجود داشته باشد. 
با این حال روز گذشته نیز مجددا شاهد این اتفاق بودیم 
و شهرداری تهران اقدام به تخلیه خانه اندیشنمندان علوم 
کنش های مختلفی نیز روبه رو شد. هر  انسانی کرد که اتفاقا با وا
چند که در این خصوص طی ماه های گذشته رئیس جمهور 
شخصا با شهردار تهران مکاتبه کرده و حمایت خود را از این 
کانی پاسخ نامه پزشکیان را نداد تا  مرکز اعلام نمود، اما زا

مشخص شود که موضع شهرداری چگونه است. 
سمیه توحیدلو، جامعه شناس با انتشار توئیتی نوشت: 
»ماموران شهرداری الان در حال تخلیه خانه اندیشمندان 
علوم انسانی هستند. شهردار تهران در جلسه دولت شرکت 
می کند، اما وقعی به نامه رئیس جمهور هم نداده است.  کاش 

کسی صدای اهالی علوم انسانی را می شنید.« 
به نظر می رسد مدیران شهری و در راس آنها شهردار تهران 
باید نسبت به اقدام خود در خصوص خانه اندیشمندان 
تجدیدنظر اساسی کنند تا جدای از اقشار دیگری که چندان 
»دل« خوشی از اقدامات آنها ندارند این بار اهالی علم را نیز از 

خود آزرده خاطر نکنند.
 

   اقدام عجیب شهرداری 
روز گذشته بود که در پی اقدام شهرداری تهران برای تخلیه 
خانه اندیشمندان علوم انسانی مقداد محتشم آرا، رئیس 
مرکز حقوقی شهرداری تهران با حضور در محل در خصوص 
این اقدام گفت: شهرداری تهران رأی دادگاه دارد که قرارداد 
گذاری خانه اندیشمندان علوم انسانی از اساس باطل بوده  وا
است. ما ملک متعلق به شهرداری را از یک موسسه خصوصی 
کنون  پس گرفتیم تا عموم مردم بتوانند از آن استفاده کنند. ا
موسسه خانه اندیشمندان علوم انسانی می تواند در دو اتاق 

این ملک به فعالیت خود ادامه دهد. اما در سایر بخش های 
ملک، قرار است تشکل های دانشجویی و انجمن های علمی 

با مدیریت شهرداری به فعالیت بپردازند. 
این در حالی است که معاون مدیرعامل خانه اندیشمندان 
علوم انسانی اظهار کرد: بعد از مهلت مقرری که قانون اعلام 
کرده بود، نمایندگان شهرداری به همراه نماینده اجرای احکام 
برای اجرای حکم آمدند. ما درخواست مهلت بیشتری برای 
مدت کوتاهی کردیم که با مخالفت نماینده شهرداری مواجه 

شدیم و متاسفانه قبول نکردند.
گفتند  کیومرث بشیریه بیان داشت: پیرو این اتفاق،   
که دو اتاق در اختیار شما قرار می دهیم که وسایل خود را 
به صورت امانی در آنجا قرار دهید و بقیه ساختمان را در 
اختیار شهرداری بگذارید که با مخالفت خانه اندیشمندان 

روبه رو شدند. 
وی افزود: نتیجه امر این شد که درخواست دادند که 
نماینده دادستان حضور پیدا کند، اما با حمایتی که اعضای 
 ، کشور نخبگان  جامعه  دولت،  مسئولان   ، شهر شورای 
فرهیختگان گرامی، مردم عزیز و بخصوص رسانه ها در این 
زمینه از ما انجام دادند، نمایندگان دادستانی و شهرداری 
قبول کردند که تا صبح یکشنبه به ما مهلت دهند تا شاید تا 
پایان شنبه شب نتیجه گفت وگوها به سمتی برود که خانه 
اندیشمندان طبق روال گذشته در این محل امکان حضور 
داشته باشد، چون از نظر ما، این امکان وجود ندارد که خانه 
اندیشمندان با روش دیگری در اینجا به فعالیت خود ادامه 

دهد. 
وی تصریح کرد: ما همین حالا هم تعامل کاملی با شهرداری 
داریم، ولی اینکه بخواهند با ما همکاری کنند، به زور و با مدل 

آنها شدنی نیست. 
ما شرایط خودمان را به آنها پیشنهاد دادیم، دوستان قبول 
نکردند و می گویند شما در حالت حداقلی حضور داشته باشید 
و فضا در اختیار ما باشد و گروه های دیگر هم زیر نظر شهرداری 
حضور داشته باشند و با مدلی که ما می گوییم، کار کنید و این، 

مورد قبول و پسند مدیریت خانه اندیشمندان نیست. 
معاون مدیرعامل خانه اندیشمندان علوم انسانی اضافه 
کرد: شهرداری علاوه بر این که علاقه دارد مدیریت خانه 
اندیشمندان را در دست بگیرد، دوست دارد از برند و لوگوی 

این خانه نیز در جهت اهداف خود استفاده کند. 

کنش نشان دهند    اصحاب فرهنگ و دانش وا
یک استاد دانشگاه در خصوص نوع مواجهه شهرداری 
تهران با خانه اندیشمندان علوم انسانی اظهار داشت: 
خانه اندیشمندان شاید یکی از معدود جاهایی است که در 
پایتخت در طی یک سالیان متمادی و در دوره دولت های 
مختلف در دوره دولت های مختلف موفق شده با یک نگاه 
متکی بر همان نامش نقش مهمی را در معرفی اندیشمندان، 
سمینارها و گردهمایی های مهمی را در ارتباط با مسائل و 
مسائل فرهنگی، دانشگاهی و مسائل مبتلابه علوم مختلف 
را ارائه کند و اندیشمندان بزرگی را از دانشگاه های مختلف 
معرفی کند و برای آنها بزرگداشت بگیرد و در کنار آن بزرگداشت 
به ارائه ایده ها طرح ها و نگرش های مختلف این اندیشمندان 

در عرصه های مختلف علوم انسانی بپردازد. 
کار  گفت: وقتی به  غلامرضا ظریفیان به »آرمان ملی« 
گروه های اینها نگاه می کنیم در این کار گروه ها چه میزان از 
افراد صاحبنظر علمی و دانشگاهی استفاده شده و سعی کرده 
خارج از هیاهوهای سیاسی و جنایی استقلال خود روا حفظ 
کند و بدون سوگیری سیاسی به معرفی اندیشمندان و ارائه 

کارهای ارزشمند علمی بپردازد. 
وی افزود: جای تعجب است که شهرداری یک مجموعه 
را که امتحان پس داده و نشان داده با همه سختی های کار 
علمی توانسته استقلال خود را حفظ کند به رغم اینکه بالاترین 
سطح اجرایی کشور به طور مشخص درخواست می کند این 
گی ها باید در جای خودش بماند و  مرکز به دلیل همین ویژ
تقویت شود این درخواست  را نادیده می گیرد و با کسانی را که 
در این فضای سیاست زده و عوام زده تلاش می کنند با حفظ 
معیارهای ملی، دینی و علمی روزنه ای را باز بکنند و محل 
امیدی را برای اندیشمندان ما ایجاد کنند همین روزنه باریک 
را هم می بندد و با یک نگرش کاملا بسته و غیر ملی و علمی با 

چنین پدیده ای برخورد می کند. 
معاون وزیر علوم در دولت اصلاحات بیان کرد: وی تصریح 
کرد: به نظر من در این عرصه اصحاب اندیشه، فرهنگ و 
کز فرهنگی و  کنش نشان دهند و هم از دولت و مرا دانش وا
شهرداری درخواست کنند این سرمایه که طی سالیان مختلف 
توانسته در عرصه های مختلف موفقیت های خوبی را کسب 
کند را حفظ کند و در این کار ضد شهروندی، فرهنگی و علمی 

تجدیدنظر اساسی انجام دهد. 
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ذره بین

»آرمان ملی«  اقدام عجیب شهرداری در مواجهه با خانه اندیشمندان علوم انسانی را بررسی می کند

اندیشمندان، بدون خانه؟
      کیومرث بشیریه:می خواهند مدیریت را به دست بگیرند و در جهت اهداف خود استفاده کنند

روند  سیاسی:  گروه  ملی-  آرمان 
کرات ایران و آمریکا در حالی  گفت وگوها و مذا
همچنان ادامه دارد که گویا دوطرف برای 
رسیدن به یک توافق نزدیکتر از قبل شده اند. 
آنچنان که در سال های اخیر تجربه کردیم 
تحرکات سیاست خارجه ارتباط چندانی با 
سیاست داخلی ندارد و تصمیمات در این 
حوزه زیرنظر رهبری اعمال می شود ولی با 
این حال همچنان مشاهده می کنیم برخی 
در داخل که سابقه تندروی در مورد برجام را 
در کارنامه دارند مواردی را گوش زد می کنند 
که نه تنها تکراری است بلکه می تواند صدای 
اتحاد داخل در مورد مقابله با آمریکا را دچار 
چنددستگی کند. البته آنها همواره بر این 
کید دارند و تلاش دارند تا در این  دوقطبی تا
بین با مخالفت و نواختن سازهای مخالف 
نگاه ها را به خود جلب کنند. توجهی که در 
مورد عیارش باید به نتایج انتخابات اسفند 
حمید  مانند  نفراتی  که  کنیم  اشاره   ۱۴۰2
رسایی، امیرحسین ثابتی، محمود نبویان 
و... در یک انتخابات حداقلی وارد بهارستان 

شدند. 
این نفرات در روزهای اخیر با استفاده از 
تریبون های خود در مجلس ، صداو سیما 
کره کننده  و... در حال تخریب دولت و تیم مذا
هستند. در این مورد با یکی از تحلیل گران 
گفت وگویی انجام داده  ایم. پیرموذن معتقد 
که به  توافق  است تندروها در هفته هایی 
سناریوهای  شد  خواهد  ختم  احتمالی 
جدیدی را در دستور کار قرار داده اند. در 

ادامه این گفت وگو را می خوانید.

   هدف تخریب دولت است
کمال الدین پیرموذن، تحلیلگر سیاسی 
کنش به  و نماینده ادوار مجلس شورا در وا
تحرکات تندروها به  خبرنگار »آرمان ملی« 
می گوید:  »تندروها همواره نشان داده اند که 
تریبون های رسمی و صداوسیما را در اختیار 
آنها در چنین شرایطی تلاش  خود دارند. 
می کنند تا فضای سیاست  خارجی را غبارآلود 
کنند و برگ ها را به سود خود بازگردانند. قبلا 
که حتی این توافق نامه را  کردیم  مشاهده 
در صحن مجلس شورای اسلامی به آتش 
برسد  امضا  به  توافقی  گر  ا و حالا  کشیدند 
بعید نیست که بازهم با نام مبارزه با استکبار 
چنین تحرکاتی را داشته باشند. توجه داشته 
باشید شرایط کنونی جامعه که هر روز بیشتر 
زیر خط فقر می رویم، نتیجه سیاست های 
خالص گرایانه این طیف سیاسی است. این 
کره نمی دهند  طیف به هیچ دولتی اجازه مذا
گر دولت سیزدهم که شهید رییسی  حتی ا
برای  آن حضور داشت تصمیمی  در راس 
کره با غرب می گرفت آنها باز هم ساز مخالف  مذا
می نواختند و اجازه نمی دادند که گره های 
سیاست خارجه باز شود.« او در همین مورد و 
کره  با اشاره به سناریوهای تندروها در قبال مذا
با آمریکا ادامه می دهد:  »طیف تندرو همواره 
به دنبال فضای غبارآلود شده است و حالا هم 
همین موضوع را در دستور کار قرار داده اند. 
مسعود  دولت  گر  ا که  سناریو  این  با  آنها 
کرات موفق شود باید  پزشکیان نتواند در مذا
او را شکست  خورده بدانیم؛ تلاش می کنند 
هیچ توافقی امضا نشود. این چهره های تندرو 

همواره به دنبال دوقطبی در میدان سیاسی 
هم  اصلاح طلب  دولت  گر  ا و  است  ایران 
باشد مخالفت ها و تضادهای خود را افزایش 
می دهند بدون اینکه به منافع ملی فکر کنند 
و نگاه آینده اندیشانه داشته باشند. آنها با 
فشاری که آوردند توانستند محمدجواد ظریف 
مهم ترین مهره دیپلماسی دولت را از پاستور 
ج کنند. حالا هم به دنبال ضربه زدن به  خار
اعتبار دولت هستند. همه باید تلاش کنند تا 
بتوانیم به نوعی تحریم ها را لغو کنیم تا جامعه 
بتواند نفس بکشد ولی گویا این موضوع برای 

تندروها اهمیتی ندارد.«

کره    هدف آمریکا از مذا
محمود نبویان، نماینده تهران در مجلس 
شورای اسلامی، روز جمعه در همایش کشوری 
دفتر ارتباطات فرهنگی با عنوان »امتداد 
گفتمان امامین انقلاب« گفت: »آمریکا صراحتا 
از ایران خواسته است که غنی سازی اورانیوم 
را به صفر برساند، زیرساخت های هسته ای 
را حذف کند و از پیشرفت در حوزه فناوری 
دفاعی دست بکشد، اما این خواسته ها هرگز 
از سوی جمهوری اسلامی ایران پذیرفته 
نماد  هسته ای  غنی سازی  شد.  نخواهد 
استقلال علمی و اقتدار ملی کشور است و ما 
در حالی با فشارهای غربی مواجه هستیم 
که آن ها به دنبال خلع سلاح راهبردی ایران 
هستند، در حالی که جمهوری اسلامی، نه 
از سر ضعف، بلکه از جایگاه قدرت با این 
تهدیدات مواجه می شود. رهبری صریحا 
کره، حل  از مذا آمریکا  که هدف  فرمودند 

اختلاف نیست، بلکه تحمیل اراده و تحقیر 
ملت ایران است و آمریکایی ها نه تنها برنامه 
هسته ای، بلکه توان دفاعی، فناوری پهپادی 
و قدرت منطقه ای ایران را نیز هدف قرار 

داده اند.«

   مساله نه گفتن ایران است
حمیدرسایی، نماینده تهران در مجلس 
شورای اسلامی، در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری اظهارداشت: »پاسخ این است که در 
دوره برجام، هر آنچه طرف مقابل خواست، 
آیا تحریم ها برداشته شد؟  انجام شد. اما 
همان زمان در صحن مجلس خطاب به آقای 
ظریف گفتم، شما مانند دروازه بانی هستید 
که تنها یک چهارم دروازه را محافظت کرده و 
همان را هم چند گل خورده اید؛ در حالی که 
سه چهارم دیگر را کاملا آزاد گذاشته اید تا هر 
کس خواست، گل بزند. ما به چهار دلیل اصلی 
گرفتیم؛ نخست، موضوع  مورد تحریم قرار 
هسته ای؛ دوم، برنامه موشکی؛ سوم، مساله 
ح می کنند؛ و چهارم،  که مطر حقوق بشر 
اصولگرای  نماینده  این  نظامیان.«  نقش 
مجلس ادامه داد: »مساله اصلی، همان نه 
گفتن ما به آن ها است. امروز عربستان در 
مسائل حقوق بشری کارنامه مشخصی دارد، 
اما نه تحریم می شود و نه فشاری بر آن وارد 
می شود؛ در حالی که ایران به همین بهانه ها 
گر امروز با برخی افراد  مورد تحریم قرار می گیرد. ا
که با اصل انقلاب نیز زاویه دارند درباره این 
موضوع گفت وگو کنیم، آن ها نیز این مسائل 

را نمی پذیرند.«

»آرمان ملی« تحرکات تندروها را بررسی می کند

آخرین تلاش برای جلوگیری از توافق

مرعشی: 

افزایش اختیارات استانداران 
نباید با فدرالیسم اشتباه گرفته شود

دولت مسئولیت نمایندگان خود در استان ها 
را تا چه سطحی افزایش خواهد داد؟

هر چند که برخی از خبرگزاری ها از مسکوت 
ح افزایش اختیارات استانداران  ماندن طر
خبر داده بودند و آن را مصداق فدرالی شدن 
کرده بودند؛ اما  مدیریت استان ها معرفی 
وارد  ح  طر این  که  می دهد  نشان  شواهد 
گام اجرایی شده است و برخی از اختیارات 

اقتصادی به استانداران سپرده شده اند. 
این  در  گام  اولین  نوشت؛  خبرآنلاین 
رابطه اختیاردادن به استانداران به عنوان 
زمینه  در  که  بود  دولت  نمایندگان 
آنها  به  استان  هر  در  نان  قیمت گذاری 
تفویض شد. در این زمینه معاون ارتباطات 
و اطلاع رسانی دفتر معاون اول رئیس جمهور 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »اولین گام 
برای افزایش اختیار استانداران در دولت وفاق 

ملی برداشته شد. 
 ، بازار تنظیم  ستاد  مصوبه  اساس  بر 
استان  هر  برای  نان  قیمت  تعیین  اختیار 
گذار می شود. پس از آن  به استانداران وا
هم، اخیرا عباس علی آبادی، وزیر نیرو در 
از  آذربایجان غربی  استاندار  با  جلسه ای 
تفویض اختیار تعیین اولویت های قطعی برق 
به استانداران خبر داد: »قطع برق صنایع در 
اولویت نیست و به استان ها اختیار داده شده 
تا با مدیریت مصرف، ضمن کمک به تامین 
برق صنایع پایداری شبکه را حفظ کنند. با این 
گر چه هنوز برخی از مخالفان دولت،  حال، ا
ح افزایش اختیارات  منتقد اجرایی شدن طر
استانداران هستد، رهبر انقلاب با حمایت 
افزایش  بر  پزشکیان،  مسعود  ایده  این  از 

کید کردند.  اختیارات به استانداران تا
ایشان »استاندار را مسئول همه امور استان 
خدمات  محیط زیست،  تولید،  همچون 
دیپلماسی  و  مرزی  بازارچه های  شهری، 
استانی« خواندند و گفتند: »البته با وجود 
کید بر این اصل در دولت های مختلف،  تأ
رؤسای جمهور به علت مخالفت برخی وزرا 
کم کنند اما  نتوانستند آن را به طور کامل حا
باید به استانداران اختیار داده شود تا آنها 
بتوانند در خصوص مسائل، تصمیم گیری 
گذاری اختیارات به  و اقدام کنند.« اما با وا
استانداران چه چالش هایی سر راه آنان است؟ 
آیا ممکن است مخالفان دولت باز هم برای 
جلوگیری از اجرایی شدن این ایده، بر شائبه 

فدرالی شدن استان ها دامن بزنند؟
   رقابت بین استان ها 

دبیرکل حزب کارگزاران، درباره حمایت رهبر 
انقلاب از ایده افزایش اختیارات استانداران، 
کید بر تنوع گسترده اقلیمی، اقتصادی،  با تأ
اجتماعی و فرهنگی در استان های کشور بیان 
گر بخواهیم مناطق را دسته بندی  داشت: ا
کنیم، می توان ایران حداقل را به پنج منطقه 
کاملا متفاوت تقسیم کرد. در چنین شرایطی، 
عنوان  هیچ  به  متمرکز  مقررات  و  قوانین 
نمی تواند تنوع اقلیمی، اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی ایران را پوشش دهد. 
حسین مرعشی با ارائه مثالی ادامه داد: 
صحبت  جنگل ها  از  وقتی  نمونه،  »برای 
استان های  ناحیه  جنگل های  می کنیم، 
گی دارند  مازندران، گیلان و گلستان یک ویژ
. همین طور  گی دیگر گرس ویژ و جنگل های زا
مسائل موجود در سیستان و بلوچستان هم 
متفاوت است.« وی افزود: هرچه اختیارات از 
تمرکز در تهران کاهش یابد و به استانداران و 
گذار شود،  نهادهای تصمیم گیرنده استانی وا
اداره کشور تسهیل می شود. همچنین این 
فرایند موجب ایجاد رقابت میان استان ها 
پیشرو  استان های  که  نحوی  به  می شود؛ 
که عقب  شاخص می شوند و استان هایی 
مانده اند، برای رسیدن به استان های موفق 

تلاش خواهند کرد. 
   با فدرالیسم اشتباه نشود

دبیرکل حزب کارگزاران درباره چالش های 
ح نیز اظهار داشت: این ایده هیچ  این طر
چالشی ندارد به جز آنکه بعضی از مقامات 
است که علاقه مندند کنترل امور همچنان در 

دست آنها باقی بماند. 
مرعشی با اشاره به ملاحظات خاص مناطق 
کید کرد: این افزایش اختیارات نباید  مرزی تأ
گرفته شود. قرار است  با فدرالیسم اشتباه 
اختیارات مدیران استانی افزایش یابد و از 
چارچوب سیاست های کلی کشور خارج شود. 
مدیران استانی باید در چارچوب مقررات ملی 
و سیاست های کلان حرکت کنند. او درباره 
برخی شائبه ها درباره فدرالی شدن استان ها 
بیان کرد: این ایده برای اداره استان ها است 
و اختیارات در بُعد سیاسی و امنیتی، کشور 

همچنان باید متمرکز باقی بماند.
گرچه دولت پزشکیان به صورت پله به   
پله در حال افزودن بر اختیارات استانداران 
است، اما هنوز مشخص نیست این اختیارات 
قرار است تا کجا بر بار مسئولیت نمایندگان 
دولت در استان ها افزوده شود؛ دولت تعیین 
نکرده است که این اختیارات آیا در همین 
زمینه اقتصادی قرار است افزوده شود یا در 
زمینه های سیاسی و فرهنگی و اجتماعی و... 
نیز استانداران صاحب اختیار بیشتر از حال 
که صاحب  خواهند شد؛ این سوالی است 
ایده یعنی مسعود پزشکیان و دولت او باید 

پاسخ دهند. 


